



الجمهورية العربية السورية

جامعة دمشق

كلية الإعلام

عنوان الرسالة باللغة العربية:

البناء الفني واللغوي للمواد الاستقصائية في الصحف الإلكترونية السورية

عنوان الرسالة باللغة الأجنبية:

**The Technical and Linguistic Structure of Investigative Content in Syrian
Electronic Newspapers**

اسم الباحث:

آية الحموي

اسم الدكتور المشرف:

د. أحمد علي الشعراوي

القسم: الإعلام الإلكتروني / ماجستير

العام الدراسي: 2024م

الملخص باللغة العربية

تسعى الدراسة إلى الكشف عن البناء الفني واللغوي للمواد الاستقصائية المنشورة في مواقع الصحف الإلكترونية السورية (تشرين، الثورة، البعث، الوطن) من 2022/1/1 إلى 2022/4/30، من حيث دراسة القوالب التحريرية، وأنواع العناوين والمقدمات والخاتمات المستخدمة في تحرير المواد الاستقصائية، بالإضافة لدراسة نوع الكلمة والفعل ونوع الجملة وطولها ومستوى تعقيدها وكيفية بناء الفقرات والتعرف على الأساليب الإقناعية المستخدمة.

تتتمي الدراسة إلى البحوث الوصفية، وتستخدم منهج المسح، وتعتمد على أداة تحليل المضمون بإتباع أسلوب الحصر الشامل للمواد الاستقصائية خلال الفترة الزمنية للدراسة.

توصلت الدراسة إلى عدة نتائج أبرزها: تجلت المواد الاستقصائية في التحقيق الاستقصائي بعيداً عن الأخبار والأحاديث الاستقصائية، وهيمنة القوالب التقليدية على قوالب كتابة التحقيقات الاستقصائية بشكل عام، تصدر العناوين (التلخيصية والوصفية) والمقدمة التلخيصية وأسلوب (الحديث) في صياغة التحقيق الاستقصائي، وتحرير أغلب التحقيقات الاستقصائية بلا خاتمة، سيطرة الجملة المركبة والطويلة، والفعل الماضي على الفعل المضارع، والأفعال المبينة للمعلوم على الأفعال المبينة للمجهول.

الكلمات المفتاحية: البناء الفني، البناء اللغوي، مواد الاستقصائية، صحف سورية، صحف إلكترونية.

Abstract in English

This study aims to uncover the technical and linguistic structures of investigative content published on Syrian electronic newspaper websites (Tishreen, Al-Thawra, Al-Baath, Al-Watan) from 1/1/2022 to 30/4/2022. It focuses on examining editorial templates, types of headlines, introductions, and conclusions used in editing investigative materials. The study also explores the types of words, verbs, sentence structures, their lengths, complexity levels, and paragraph construction. Additionally, it identifies persuasive techniques employed in these materials.

The research falls under descriptive studies, utilizing a survey methodology and employing content analysis tool by adopting a comprehensive inventory approach for investigative materials during the study period.

The study yielded several notable results, including the prominence of investigative materials in investigative reports away from news and investigative discussions. Traditional templates dominated the writing of investigative reports in general. Summarized and descriptive headlines, as well as a narrative introduction style, prevailed in formulating investigative content. Most investigative reports lacked a conclusion. Compound and lengthy sentences, past tense verbs over present tense and active verbs over passive ones were prevalent in editing the content .

Keywords: Technical Construction, Linguistic Construction, Investigative Materials, Syrian Newspapers, Online Newspapers.